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خبر

آموزش

»معاون وزیر و سخنگوی وزارت آموزش و 
پرورش« خبر داد:

الزام مدارس و دانش آموزان برای 
برگشت به آموزش حضوری از اول آذر

امر  در  پرورش  و  آموزش  وزارت  سخنگوی  و  وزیر  معاون 
بازگشایی مدارس با بیان اینکه از روز اول آذر همه دانش آموزان 
ابتدایی و متوسطه اول بر اساس مقررات مدرسه و در روزهای 
تعیین شده به مدرسه می روند گفت: تکلیف است که مدارس 
بازگشایی را انجام دهند. بنابراین با برگشت به شرایط آموزش 
حضوری هم مدارس تکلیف روشنی دارند و هم دانش آموزان 
باید بر اساس آیین نامه های آموزشی مقررات مدرسه را رعایت 

کنند.
از  مرحله  داد: سومین  توضیح  باره  این  در  کمرئی  علیرضا 
بازگشایی مدارس جهت فعالیت های حضوری را از ابتدای آذر 
ماه خواهیم داشت که ابتدایی ها در همه پایه ها و متوسطه 
اولی ها وارد مدارس خواهند شد. این امر بر اساس برنامه ریزی 
که مدارس انجام داده اند و قبلا به اطلاع دانش آموزان رسانده اند 

صورت می گیرد.
سخنگوی آموزش و پرورش در امر بازگشایی مدارس با بیان 
اینکه در شرایطی هستیم که باید فاصله گذاری را با تاکید تمام 
رعایت کنیم گفت: رعایت فاصله گذاری ملاک اصلی فعالیت 
حضوری است و ایجاب می کند دانش آموزان گروه بندی شوند. 
ممکن است در طول هفته برخی دانش آموزان سه روز، برخی 
دو روز و برخی همه روزها به مدرسه بروند. به همین علت قبلا 
به اطلاع دانش آموز و خانواده رسیده است که وی چه روزهایی 

باید به مدرسه برود.
کمرئی در پاسخ به اینکه هنوز برخی مدارس به خانواده ها درباره 
نحوه حضور چیزی اعلام نکرده اند گفت: نگرانی ما از این بابت 
است که در جایی کلاس درس تراکم داشته باشد و دانش 
آموزان وارد مدرسه شوند و نتوانیم فاصله گذاری را رعایت کنیم. 
اگر هنوز به خانواده هایی اطلاع داده نشده است، لزومی ندارد 
اول آذر به مدرسه مراجعه کنند و آموزش را غیرحضوری دریافت 
می کنند. البته این گفته به معنای این نیست که مدارس نباید 
فعالیت حضوری را آغاز کنند بلکه ممکن است هنوز آمادگی به 
ویژه در مدارس پرجمعیت ایجاد نشده باشد که در روزهای آینده 
این آمادگی کسب می شود. اما در مجموع زمان آغاز فعالیت 

حضوری برای همه مدارس از روز دوشنبه است.
وی در پاسخ به اینکه آیا این حضور اجباری است یا خانواده 
مختار هستند فرزندشان را به مدرسه ببرند؟ عنوان کرد: با تکلیفی 
که ستادملی کرونا معین کرده است فعالیتهای آموزشی شروع 
شده و مدارس مکلفند فعالیت حضوری ارائه دهند و بنای 
آموزش حضوری را بگذارند و اگر در همه روزها امکان حضور 

نیست زمانی را هم به آموزش مجازی اختصاص دهند.
معاون وزیر و سخنگوی آموزش و پرورش در امر بازگشایی 
مدارس افزود: همه دانش آموزان بر اساس مقررات مدرسه و 
در روزهای تعیین شده به مدرسه می روند و تکلیف است که 
مدارس بازگشایی را انجام دهند. بنابراین با برگشت به شرایط 
آموزش حضوری، هم مدارس تکلیف روشنی دارند و هم دانش 
آموزان باید بر اساس آیین نامه های آموزشی مقررات مدرسه 

را رعایت کنند.
کمرئی، همچنین با اشاره به اینکه بوفه مدارس بازنخواهد بود و 
سرویسی داده نمی شود گفت: اگر دانش آموزان نیاز به خوراکی 
داشتند از منزل بیاورند و آب نیز در بطری های آب با خودشان 
به همراه داشته باشند. در کلاس های 15 نفره فعالیت های 

خاص ورزشی با رعایت ابعاد بهداشتی مجاز است.

حقوقی و قضایی

حواشی بی پایان سند خودرو؛

برگ سبز خودرو همچنان »سند رسمی« است
یا  بودن  رسمی  خصوص  در  شده  ایجاد  حاشیه های 
رانندگی  و  راهنمایی  سوی  از  صادره  سبز  برگ  نبودن 
نیروی انتظامی پایان هفته گذشته با انتشار جایگزینی 
واژه »رسمی« در برگ  سبز صادره از سوی مراکز تعویض 
پلاک وارد مرحله جدیدی شد و روز شنبه با انتشار گزارش 
پایگاه  در  مجلس  قوانین  تنقیح  و  اسناد  اداره کل  نظر 
اطلاع رسانی کانون سردفتران و دفتریاران مبنی بر اینکه 
سند نقل و انتقال خودرو باید در دفاتر اسناد رسمی ثبت 

شود، ابعاد تازه ای به خود گرفت.

خبر جنجالی چیست؟

در این خبر آمده است: »اداره کل اسناد و تنقیح قوانین 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به طرح استفساریه ماده 
29 قانون رسیدگی به جرائم رانندگی اعلام کرد: سند نقل 

و انتقال خودرو باید در دفاتر اسناد رسمی ثبت شود)!(«
»استفساریه« کلیدواژه تعیین تکلیف سند خودروست که 
حجت الاسلام محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه در جریان 

سفر استانی به قزوین، آن را مطرح 
کرد و در ادامه، سخنگوی دستگاه 
قضا از ارسال استفساریه به مجلس 
معاونت  قانون  طبق  داد.  خبر 
حقوقی مجلس باید با پاسخ به این 
استفساریه، اعلام کند که بر اساس 
به جرائم  قانون رسیدگی  ماده 29 
رانندگی آیا باید سند خودرو در دفاتر 
شود  صادر  و  تنظیم  رسمی  اسناد 
از سوی  صادره  سبز  برگ  اینکه  یا 
مراکز تعویض پلاک یا همان پلیس 
راهنمایی و رانندگی، در حکم سند 
رسمی و مورد قبول محاکم قضائی 

است.
اسناد  دفاتر  که  خبری  داستان  اما 

رسمی از آن استقبال کردند، چیست؟ طبق اعلام کانون 
سردفتران و دفتریاران، 50 نماینده مجلس در نامه ای 
رسمی به رئیس مجلس شورای اسلامی در مورد ماده 29 
قانون رسیدگی به جرائم رانندگی درخواست استفساریه 
کردند. در پاسخ این استفساریه آمده است: »در نظریه 
رسمی اداره کل اسناد و تنقیح قوانین آمده است: قید 
ماده  در متن  اسناد رسمی( مذکور  دفاتر  به  )مراجعه 
واحده در منطوق ماده 29 وجود ندارد؛ بلکه مفهوم این 
ماده است و مفهوم مخالف قیدهای موجود در عبارت 
... ابتدا به دفاتر  ... نقل و انتقال  از  )... مکلفند قبل 
راهنمایی و رانندگی مراجعه نمایند( این است که )بعد از 
مراجعه به راهنمایی و رانندگی مکلفند برای نقل و انتقال 
به دفاتر اسناد رسمی مراجعه نمایند( بنابراین رجوع به 
دفاتر تکلیف است و الزام دارد و هیچگونه ابهامی وجود 
ندارد و بر اساس نظر تفسیری شماره 76/21/583 تاریخ 
از  نگهبان  ماه سال 1376 شورای محترم  دهم خرداد 

اصل73 قانون اساسی هرگونه تضییق و توسعه قانون 
تلقی  تفسیر  نیست  قانون  ابهام  رفع  که  مواردی  در 
نمی شود لذا ارائه استفساریه مذکور مغایر با اصل 73 

قانون اساسی است.«

این پاسخ کار را تمام کرد؟

اما آیا این استفساریه می تواند حکم و داوری نهایی درباره 
اختلاف ده ساله کانون سردفتران و دفتریاران با پلیس 

راهنمایی و رانندگی باشد؟ به نظر پاسخ منفی است.
زمانی که استفساریه ای در مجلس مطرح می شود، طبق 
روال از اداره کل تنقیح و لوایح مجلس نظرخواهی صورت 
می گیرد و این اداره کل در ذیل این طرح استفساریه، تنها 
نظر خودش را مبنی بر اینکه ماده 29 قانون رسیدگی به 
تخلفات رانندگی تنظیم سند رسمی در دفاتر اسناد رسمی 

را الزامی دانسته، اعلام کرده است.
در  مجلس  قوانین  معاون  پورسید؛  بهزاد  گذشته  شب 
واکنش به انتشار این اظهارنظر و انتساب آن به عنوان 

ملت  خانه  خبرگزاری  به  استفساریه  به  مجلس  پاسخ 
گفت: »این متن به هیچ عنوان نظر رسمی این معاونت 
ادارات  کل این  از  نیست بلکه مربوط به اظهارنظر یکی 
معاونت است و دیگر کارشناسان نظر متفاوتی دارند لذا 
دیدگاه های رسمی این معاونت در صورت نیاز به صورت 
صریح اطلاع رسانی می شود؛ این که دیدگاه یک اداره به 
قوانین منتشر شود، خلاف اصول  نظر معاونت  عنوان 
حرفه ای و اخلاق رسانه ای است و کسی که آن متن را 
از سامانه طرح ها و لوایح مجلس کپی کرده، اگر نیت 
تخریب مجلس را نداشته، بهتر بود به سایر دیدگاه ها 
که با آن چه منتشر شده کاملاً در تضاد است نیز اشاره 

می کرد.«
معاون قوانین مجلس شورای اسلامی با تأکید بر این 
که این معاونت هیچ اظهارنظر رسمی درباره این طرح و 
این مسأله نداشته و در صورت نیاز آن را به صورت صریح 
منتشر خواهد کرد، از همه رسانه ها درخواست کرد: در 
چنین مواقعی پیش از آنکه متنی را به مجلس شورای 

اسلامی نسبت دهند آن را از مجاری رسمی پیگیری کنند 
تا با انتشار مطالب ناقص، زمینه تشویش اذهان عمومی 

و تخریب نهاد قانونگذاری ایجاد نشود.

پلیس همچنان برگ سبز را سند رسمی می داند

حسینی،  تیمور  سردار  رسانه ها،  در  خبر  این  انتشار  با 
جانشین رئیس پلیس راهور ناجا گفت: ماده 1287 قانون 
مدنی می گوید اسنادی که در اداره ثبت اسناد و املاک 
و یا دفتر اسناد رسمی یا در نزد سایر مأمورین رسمی در 
حدود صلاحیت آنها و بر طبق مقررات قانونی تنظیم شده 

باشند رسمی است.
خریداران  برای  روانی  امنیت  ایجاد  هدف  با  گفت:  او 
خودرو واژه »رسمی« به برگ سبز خودرو اضافه شد و 
از این بعد این اوراق با نام »سند رسمی مالکیت وسیله 

نقلیه« چاپ می شوند.

میرمحمدصادقی:  برگ سبز همان سند رسمی است

رسمی  سند  می تواند  ناجا  اینکه 
سؤال  موضوع  نه،  یا  کند  منتشر 
میرمحمدصادقی،  حسین  از  ما 
سابق  معاون  و  برجسته  حقوقدان 
اسلامی  شورای  مجلس  قوانین 
بود؛ میرمحمدصادقی با اظهار اینکه 
را تفسیر  دارد قوانین  مجلس حق 
کند و تفسیر هم مانند قانون است 
نگهبان  شورای  تأیید  صورت  در  و 
باید اجرا شود، گفت: سند خودرو را 
چه دفاتر تنظیم کنند و چه نیروی 
انتظامی، سند رسمی است و اتفاقاً 
برگ سبز هم سند رسمی محسوب 

می شود.
این  رسمی  سند  تعریف  افزود:  وی 
است؛ سندی که مأموران دولت در محدوده وظایف خود 
تنظیم کنند، سند رسمی است؛ بنابراین هم سند دفاتر 
اسناد و هم برگ سبز نیروی انتظامی هر دو سند رسمی 
هستند و بستگی دارد قانون کدام را کافی بداند و هر کدام 

را کافی بدانند آن لازم الاتباع می شود.
میرمحمدصادقی در ادامه درباره اختلاف نظرهای موجود 
درباره الزامی بودن یا نبودن تنظیم سند رسمی در دفاتر 
اسناد هم گفت: تنها راه این است که قانون موضوع را 
روشن و تکلیف نقل و انتقال خودرو را مشخص کند. 
قانون هر کدام را اعلام کند قابل دفاع است و هیچکدام 

بر دیگری برتری ندارد.
وی تأکید کرد: در بعضی از کشورها خبر دارم که بعد از 
معامله خودرو نیازی نیست که در محضرخانه سند تنظیم 
شود و سندی که توسط پلیس صادر می شود کافی است؛ 
در کشور ما هم قانون باید تکلیف را روشن کند که مردم 

هم سرگردان نباشند.

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه شهید بسیجی 
سیدصالح اخلاقی که در طلاییه بر اثر اصابت ترکش 

خمپاره ، به مقام شامخ شهادت نائل شد را گرامی می دارد

کرونا در ایران

قطعی  معیارهای  اساس  بر  گذشته  روز  شبانه  در 
تشخیصی، ۴ هزار و ۳۴۰ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ 
در کشور شناسایی شد که ۶۵۰ نفر از آنها بستری شدند. 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۶ میلیون و ۷۷ هزار 
و ۴۳۸ نفر رسید. متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، 
۱۰۴ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۲۸ هزار و ۹۵۶ نفر رسید. 
خوشبختانه تا کنون ۵ میلیون و ۷۸۳ هزار و ۴۲۵ نفر از 

بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند.
در  کووید۱۹  به  مبتلا  بیماران  از  نفر   ۴۰۹ و  هزار  سه 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. تا کنون ۳۷ میلیون و ۷۸۱ هزار و ۱۳۴ آزمایش 

تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
در حال حاضر ۸ شهر کشور در وضعیت قرمز، ۵۸ شهر در 
وضعیت نارنجی، ۲۳۶ شهر در وضعیت زرد و ۱۴۶ شهر در 

وضعیت آبی قرار دارند.

تعداد بهبودیافتگان کرونا به ۵ میلیون و ۷۸۳ هزار و ۴۲۵ تن رسید
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اجتماعی

جامعه

تولید و تجارت

با توافق ایرلاینها و وزارت
 راه و شهرسازی؛

کاهش قیمت بلیت هواپیما
 از اول آذرماه 

با توافق صورت گرفته بین ایرلاینها و وزارت راه و شهرسازی 
برای کاهش قیمت بلیت هواپیما، نرخ های جدید از روز 
اول آذرماه اجرایی می شود، پس از حدود ۵ ماه ازافزایش 
و  راه  وزیر  اخیر  جلسه  در  بالاخره  هواپیما  بلیت  قیمت 
بلیت  قیمت  کاهش  هواپیمایی  شرکتهای  با  شهرسازی 

هواپیما تصویب شد.
داستان از اینجا شروع شد که ایرلاینها بدون داشتن مصوبه 
و حتی اطلاع رسانی از روزهای نخست تیرماه امسال اقدام 
به افزایش قیمت بلیت هواپیما تا بیش از ۳۰ درصد کردند و 
از آن زمان تا هفته گذشته با وجود هشدارها و مخالفت های 
متعدد از سوی وزیر وقت راه و شهرسازی ومسوولان سابق 
سازمان هواپیمایی اتفاقی در این زمینه رخ نداد و جلسات 
متعددی که بین محمد اسلامی و نمایندگان ایرلاینها برگزار 

شد بی نتیجه باقی ماند.
اما بالاخره سه شنبه هفته گذشته ۲۵ آبان ماه محمد محمدی 
بخش رئیس سازمان هواپیمایی کشوری خبر از توافق با 
ایرلاینها برای کاهش قیمت بلیت هواپیما در پی برداشته شدن 
محدودیتهایی مانند محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی مسافر از 

ابتدای آذر ماه داد.
در این جلسه توافق روی درصد کاهش نرخ پروازهای داخلی 
صورت نگرفته و نرخ نامه مشخصی تدوین وتصویب نشده 
است. براین اساس مقرر شد تا ایرلاینها در روزهای باقیمانده 
تا آذرماه )فردا( نرخنامه جدید پروازهای داخلی را مشخص و 
به تایید سازمان هواپیمایی کشوری و وزارت راه و شهرسازی 
برسانند. این نرخنامه هم اکنون نهایی شده و برای ابلاغ رسمی 
آن در انتظار انتشار از سوی دستگاه های متولی مذکور است.

»مدیرکل اداره استاندارد استان تهران« 
خبر داد:

علامت تجاری دیگر
 اجباری نیست

محمدرضا طاهری در مراسم تقدیر از واحدهای نمونه سال 
۱۴۰۰، اظهار کرد: استانداردسازی تا اجرای استاندارد در حوزه 
سازمان ملی استاندارد انجام می شود. اما استانداردها زیرساخت 
کیفیت هستند و ما امیدواریم به روزی برسیم که مشتریان از 

کالاهای دارای علامت استاندارد راضی باشند.
به گفته این مقام مسئول اندازه گیری رضایت مشتری و نرخ 
رشد کیفیت در سال جاری آغاز شده و در آینده باید به اطلاع 
عموم برسد. این مولفه نشان دهنده میزان کیفیت است و 

میزان پیشرفت با این شاخص ارزیابی می شود.
برای  می توانند  نظارتی  سازمان های  اینکه  بیان  با  وی 
نامه  شیوه  امسال  اما  ایجادکنند  موانعی  تولیدکنندگان 
صادرات  و  تولید  در  حمایتی  بسته های  شامل  تسهیل 
طراحی شده تا خودتحریمی به حداقل برسد، تصریح کرد: 
یکی از انتقادات همیشگی تولید کنندگان الزام نام تجاری 
بود. چون تا قبل ثبت نمیتوانستند فعالیت کنند. اما طبق 
دیگر  تجاری  نام  استاندارد،  عالی  شورای  مصوبه  آخرین 

اجباری نیست.

اقتصاد کلان

»رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور« مطرح کرد:

کماکان بدهی دولت قبل را می پردازیم!
مسعود میرکاظمی رییس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: 
تا سال ۱۴۰۵ دولت باید ۵۳۵ هزار میلیارد تومان اصل و سود 

اوراق دولت قبل را پرداخت کند.
»مسعود میرکاظمی« روز یکشنبه متنی را در حساب کاربری 
توئیتر خود منتشر کرد. در این متن آمده است: »تا سال ۱۴۰۵ 
دولت باید ۵۳۵ هزار میلیارد تومان اصل و سود اوراق دولت 
قبل را پرداخت کند. دولت سیزدهم تاکنون بیشتر از آنکه 
اوراق بفروشد اوراق تسویه کرده است.« این متن با هشتگ 

»تغییر ریل بودجه« در توئیتر منتشر شده است.
از  آخرین عرضه اوراق دولت در ۳۰ شهریور ۱۴۰۰ برگزار و 
ابتدای مهرماه سال جاری اوراقی از سوی دولت منتشر و 
عرضه نشده است. همچنین در هفت ماهه ابتدایی امسال در 
ازای دریافت مبلغ ۴۴۱ هزار و ۴۸۱ میلیارد ریال بابت فروش 
۶ ماهه نخست سال جاری اوراق مالی اسلامی، مبلغ ۴۶۸ 
هزار و ۷۹۸ میلیارد ریال برای تسویه اصل و سود اوراق مذکور 

از سوی خزانه داری کل کشور پرداخت شده است.

کشاورزی

راه و مسکن

سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی گفت: انتظار ما 
در وزارت جهاد کشاورزی این است که قرارگاه امنیت غذایی 
در تمام استان ها تشکیل شود. این قرارگاه باید به یک 
مجموعه قدرتمند در استان ها تبدیل و تمام موضوعات 
کشاورزی در این قرارگاه تصویب شود، مهم ترین بخش در 
تنظیم بازار، قرارگاه امنیت غذایی است و روسای سازمان 
های جهاد کشاورزی استان ها به این قرارگاه در استان خود 

هویت و جهت می دهند.
ساداتی نژاد ادامه داد: قرارگاه امنیت غذایی مصوب ستاد 
اقتصادی دولت است و قرارگاه استانی امنیت غذایی هم 

مصوب ستاد تنظیم بازار است.

کشور،  سخت  شرایط  در  گفت:  کشاورزی  جهاد  وزیر 
مسئولیت کل زنجیره از مزرعه تا سفره و بازار رسانی و 

کنترل بازار به وزارت جهاد کشاورزی محول شده است.
به گفته او، سازمان مرکزی تعاون روستایی به دنبال توزیع 
هوشمند محصولات کشاورزی و کالاهای اساسی است و 
باید تا پایان ۱۴۰۰ تمام استان ها توزیع را هوشمند انجام 

دهند.
ساداتی نژاد گفت: تعاون روستایی در تلاش است تا توزیع 
میوه شب عید در استان تهران به صورت هوشمند انجام 
شود و امیدواریم در استان ها هم هر چه سریع تر توزیع 

هوشمند را با سامانه های استانی آغاز کنند.

با توجه به آنکه از فصل تابستان و فصل جابه جایی 
مستاجران عبور کرده ایم، اما آمار ها و بررسی های میدانی 
توسط  اجاره ها  قیمت  افزایش  دهنده  نشان  همچنان 
بسیاری از مالکان است، به طوری که برخی از مستاجران 
گله مند  اجاره ها  بودن  بالا  از  هم  سال  دوم  نیمه  در 
هستند و خواستار رسیدگی هرچه سریعتر به مشکلات 

مستاجران در این بخش هستند.
براساس این گزارش در ماه های ابتدای امسال بود که 
ستاد ملی مقابله با کرونا همانند سال گذشته با پرداخت 
تسهیلات کمک ودیعه مسکن به مستاجران موافقت 
کردند به طوری که ثبت نام دریافت تسهیلات کمک 

ودیعه مسکن از اواسط خرداد ماه آغاز شد.
مهلت ثبت نام در ابتدا پایان شهریورماه اعلام شده بود، 
اما در نهایت در پی افزایش تعداد متقاضیان وام ودیعه 
پرداخت  اصلی  عنوان متولی  به  بانک مرکزی  مسکن، 
این تسهیلات در ۱۱ مهرماه ۱۴۰۰ بخشنامه ای در رابطه با 
تمدید مهلت ثبت نام متقاضیان این وام تا پایان آذرماه 
صادر کرد، همچنین در این بخشنامه بانک های عامل در 
این زمینه را ملزم پرداخت این تسهیلات تا پایان بهمن 
این گزارش تمامی مستاجران واجد  براساس  ماه کرد. 
شرایط دریافت تسهیلات کمک ودیعه مسکن می توانند 
برای ثبت نام به سامانه https://tem.mrud.ir/ مراجعه 

کنند.
طی هفته های گذشته متقاضیان مشکلات متعددی در 
خصوص این سامانه داشتند و ثبت نام در مرحله انتخاب 
بانک و شعبه به دلیل پیام اتمام اعتبار بانک نیمه تمام 
باقی می ماند که این مشکل برای مدت کوتاهی برطرف 
شد، اما شنیده ها دوباره حاکی از آن است که میزان اعتبار 
بسیاری از بانک ها به اتمام رسیده و باز هم متقاضیان با 

مشکل کمبود اعتبار متقاضیان مواجه شده اند.

وزیر  ساختمان  و  مسکن  معاون  زاده  محمود  محمود 
راه و شهرسازی، در خصوص اقدامات انجام گرفته برای 
رفع مشکلات موجود در این سامانه تصریح کرد: معرفی 
بانک ها  اما  انجام شده،  بانک های مختلف  به  سهمیه 
مدعی بودند که اعتباراتشان به اتمام رسیده است. بانک 
مرکزی تمامی این موضوعات را پیگیری کرده و در حال 
حاضر هم وزارت راه و شهرسازی پیگیری و مکاتبات لازم 
برای پرداخت تسهیلات توسط بانک ها و شعب مختلف 

را انجام می دهد.
را  لازم  اقدامات  شهرسازی  و  راه  وزارت  داد:  ادامه  او 
برای پرداخت تسهیلات به متقاضیان را انجام می دهد 
و برای تسهیل در پرداخت وام ودیعه مسکن ما سعی 
کرده ایم اقدامات را برای افراد آسان تر کنیم و به تمامی 
بانک ها که اسامی آن ها در این بخش قید شده سهمیه 
تخصیص داده می شود و تمامی موارد باید توسط بانک ها 

و شعبه ها پیگیری شود.
محمود زاده با بیان اینکه تا پایان آذرماه فرصت ثبت 
نام در سامانه ودیعه مسکن وجود دارد، گفت: بانک ها 
موظف هستند تا پایان بهمن ماه بهمن تسهیلات را به 

متقاضیانی که ثبت نام کرده اند پرداخت کنند. تاکنون 
بیش از یک میلیون و ۶۴۰ هزار نفر متقاضی درسامانه 
ودیعه مسکن ثبت نام کرده و از این تعداد بیش از ۶۳۰ 
هزار نفر به بانک ها معرفی شده و بیش از ۱۳۰ هزار نفر 
تسهیلات را دریافت کرده اند. پیش از این طبق مذاکراتی 
که انجام دادیم اعلام شده بود که بانک ها همکاری لازم 
را انجام خواهند داد و شرایط پرداخت را آسان تر خواهند 

کرد.
ماهیانه شاخص اجاره بهای مسکن در شهر تهران بررسی 
می شود و این در حالی است که مهرماه امسال بازار اجاره 
با رشد بیش از ۴۸درصدی در مقایسه با مهرماه سال قبل 
مواجه شد که این میزان تورم اجاره به لحاظ تحولات 
نقطه ای، بیشترین تورم در این بازار در میان ماه های 

سپری شده از سال ۱۴۰۰ است.
بررسی های آماری نشان می دهد، به لحاظ تورم سالانه، 
بازار اجاره مسکن مهرماه امسال رکورد رشد را طی سه دهه 
اخیر شکست. این آمار ها در کنار شرایطی که هم اکنون 
و  تهران  شهر  در  مسکن  اجاره  بازار  تحولات  آخرین  از 
بسیاری دیگر از شهر های کشور، به خصوص کلان شهر ها و 
شهر های بزرگ رصد می شود، نشان دهنده به صدا درآمدن 
آلارم تشدید بحران در بازار اجاره است.  این ها در شرایطی 
برای  مجاز  سقف  تعیین  دستوری  سیاست  که  است 
افزایش اجاره مسکن در حال اجراست. اما آمار ها نشان 
می دهد، عملا این سقف های مجاز نه تن ها در تهران، بلکه 

در کل کشور نیز رعایت نشده است.
حال به تازگی دولت اعلام کرده است که قصد دارد بخشی 
از واحد هایی را که قرار است در قالب قانون جهش تولید 
مسکونی(  واحد  یک میلیون  سالانه  )ساخت  مسکن 
هنوز  اما  دهد.  اختصاص  اجاره  بازار  به  شود،  احداث 

جزئیاتی در این باره منتشر نشده است. 

»وزیر جهاد کشاورزی« خبر داد:

توزیع محصولات کشاورزی تا پایان سال هوشمند می شود

وام ودیعه مسکن در جدال با مشکلات؛

بانک ها همچنان سنگ اندازی می کنند!

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »دکتر رضوان نورمند«
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد
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استان ها
هزینه دیالیز برای یک بیمار کلیوی چه قدر است؟

وزارت بهداشت اعلام کرد: هزینه یک بیمار دیالیز خونی معادل ۷۵ میلیون تومان و 
هزینه یک بیمار دیالیز صفاقی بالغ بر ۱۲۴ میلیون تومان است که البته این هزینه ها 
در کشورمان تحت پوشش بیمه قرار دارند. خدمات دیالیز خونی و صفاقی برای بیماران 

کلیوی در کشور به صورت رایگان انجام می شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان  غربی با بیان 
اینکه حجم آب دریاچه ارومیه به ۲ میلیارد و ۴۸۰ میلیون 
مترمکعب رسیده است، گفت: حجم آب این دریاچه در 
مقایسه با یک ماه گذشته، ۳۰ میلیون مترمکعب افزایش 

یافته است.
منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل  رهبردین  یاسین 
آذربایجان غربی با بیان اینکه حجم آب دریاچه ارومیه به 
۲ میلیارد و ۴۸۰ میلیون مترمکعب رسیده است، اظهار 
داشت: حجم آب این دریاچه در مقایسه با یک ماه گذشته، 
۳۰ میلیون مترمکعب افزایش یافته است. هرچند با آغاز 
فصل بارش ها تراز دریاچه ارومیه نیز افزایش خواهد یافت 
ولی هم اکنون حجم آب دریاچه در مقایسه با مدت مشابه 

سال گذشته تقریبا نصف شده است.

وی ادامه داد: تراز دریاچه ارومیه در حال حاضر به یک هزار 
و ۲۷۰ متر ۵۷ سانتی متر از سطح دریاهای آزاد رسیده که 
این مقدار ۶۳ سانتی متر کمتر از تراز دریاچه در مقایسه با 

مدت مشابه سال قبل است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی با اشاره به 
کاهش یک هزار و ۶۵۳ کیلومتری وسعت دریاچه ارومیه 
نیز بیان کرد: هم اکنون وسعت دریاچه ارومیه به هزار و 
۸۳۵ کیلومتر مربع کاهش یافته و این در حالی است سال 
گذشته همین موقع این وسعت بالای سه هزار ۴۸۸ متر 

مربع ثبت شده است.
وی تصریح کرد: البته وسعت دریاچه ارومیه نیز در مقایسه 
با یک ماه گذشته حدود ۱۳۵ کیلومتر مربع افزایش داشته 

است.

تفنگداران ناوتیپ ذوالفقار منطقه چهارم نیروی دریایی 
یک  پارسیان،  بندر  سواحل  مجاور  های  آب  در  سپاه 
را توقیف  فروند کشتی خارجی حامل سوخت قاچاق 

کردند.
نیروی  چهارم  منطقه  ذوالفقار   412 ناوتیپ  فرمانده 
دریایی سپاه در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت: 
با  اشراف کامل اطلاعاتی و رصد دقیق و انجام یک 
دریایی  نیروی  دریادل  تفنگداران  منسجم،  عملیات 
سپاه موفق به توقیف یک فروند کشتی خارجی با 11 
خدمه در آب های کشورمان شدند. پس از بازرسی از این 

شناور  150 هزار لیتر گازوئیل قاچاق کشف شد و شناور 
متخلف و  11  نفر خدمه آن برای سیر مراحل قانونی به 

مقام قضایی شهرستان پارسیان معرفی شدند.
نیروی دریایی سپاه بنا بر دستور دریادار پاسدار علیرضا 
راستای  در  سپاه  دریایی  نیروی  فرمانده   ، تنگسیری 
حمایت از اقتصاد ملی و تحقق عملی شعار سال جاری 
مبنی بر »تولید، پشتیبانی ها ، مانع زدایی ها« برای 
تقویت و پشتیبانی از تولیدات داخلی و جلوگیری از 
قاچاق سوخت،کالا و دام  در عرصه دریایی با قوت و 

قاطعانه اقدام می کند.

»مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان  غربی« خبر داد:

حجم آب دریاچه ارومیه افزایش یافت

بازداشت 11 خدمه کشتی و کشف 1۵0 هزار لیتر گازوئیل ؛

نیروی دریایی سپاه  کشتی قاچاق سوخت را در خلیج فارس توقیف کرد

البرز

»مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه 
بین المللی پیام« خبر داد:

هواپیمای حامل 60 تن لوازم 
الکترونیکی از شنزن چین
 در کرج به زمین نشست

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام 
از برقرای مسیر پروازهای کارگو)باری خارجی( از مبدا چین به 
مقصد این فرودگاه خبر داد. نادر ثناگو مطلق افزود: پس از 
پیگیری و مذاکرات صورت گرفته و با هدف رفع نیاز تولید 
کنندگان به مواد اولیه به خصوص در بخش کالاهای آی.تی و 

آی.سی.تی این پرواز برقرار شده است.
وی اضافه کرد: به همین منظور روز یکشنبه ۳۰ آبان ماه 
پرواز بوئینگ ۷۴۷ از مبدا شهر شنزن چین حاوی ۶۰ تن 
لوازم الکترونیکی و مخابراتی در فرودگاه بین المللی پیام 
به زمین نشست. ثناگو مطلق با بیان اینکه به دنبال توسعه 
هر چه بیشتر مسیرهای پروازی از دیگر نقاط دنیا  هستیم 
گفت: با تحقق این مهم و با توجه به ظرفیت های فرودگاه 
بین المللی پیام این آمادگی وجود دارد تا علاوه بر واردات 
کالاهای مورد نیاز، تولیدات داخلی در بخش های مختلف 
از جمله فناوری های نوین از طریق این فرودگاه به مقصد 

کشورهای هدف صادر شود.
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام 
استان البرز با اشاره به استقرار گمرک در این منطقه  تصریح 
کرد: با توجه به اینکه صنعت و به ویژه صنایع مستقر در این 
منطقه نیازمند دسترسی به مواد اولیه برای تولید کالا و خدمات 
خود هستند، به همین منظور، رایزنی برای توسعه پروازهای 
باری با چندین کشور از جمله چین  صورت گرفته که امروز 

شاهد محقق شدن آن هستیم.
ثناگو مطلق  با اشاره به آمادگی فرودگاه بین المللی پیام برای 
توسعه هر چه بیشتر پروازها در این بخش گفت: در صورت 
تعلق گرفتن یارانه سوخت پروازهای کارگو، می توان شاهد رونق 
دوباره پروازها با هدف صادرات و واردات کالاها از طریق این 

فرودگاه باشیم.

»مدیرکل حفاظت محیط زیست البرز« خبر داد:

پلنگ ایرانی ساوجبلاغ بر اثر 
هاری تلف شده است

مدیرکل حفاظت محیط زیست البرز با اشاره به کشف لاشه 
یک قلاده پلنگ ایرانی در ارتفاعات البرز، گفت: این پلنگ بر 

اثر هاری تلف شده است.
فردین حکیمی گفت: یک قلاده پلنگ ایرانی که در اوایل آبان 
ماه سال جاری در منطقه سیرود از توابع شهرستان ساوجبلاغ 
تلف شده بود، بعد از کالبد شکافی و نمونه برداری و انجام 
آزمایش های تشخیصی، دلیل مرگ آن مبتلا بودن به بیماری 
هاری اعلام شد. حکیمی افزود: از آنجا که هیچ نشانه ای مبنی 
بر زخمی شدن و همچنین تلف شدن آن با سلاح شکاری وجود 
نداشت، برای بررسی بیشتر، عملیات کالبدشکافی و همزمان 
نمونه برداری از لاشه برای تست هاری انجام و به آزمایشگاه 
ارسال شد. وی خاطرنشان کرد: براساس آزمایش های انجام شده 
توسط دامپزشکی، موضوع مثبت بودن بیماری هاری و تلف 

شدن پلنگ ناشی از آن مورد تایید قرار گرفت.

لرستان

آذربایجان  غربی

هرمزگان

»رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان« مطرح کرد:

برای انتصابم به هیچ نماینده ای متوسل نشدم

علوم  دانشگاه  جدید  رییس  معارفه  و  تودیع  مراسم 
پزشکی لرستان روز یکشنبه 30 آبان ماه با حضور بهرام 
دارایی معاون وزیر بهداشت به صورت ویدئو کنفرانس  
و همچنین محمود ثمینی معاون سیاسی استانداری 
آباد در  لرستان، مهرداد ویسکرمی نماینده مردم خرم 
مجلس شورای اسلامی برگزار و بهرام دلفان به عنوان 

رییس جدید این دانشگاه معرفی شد.
بهرام دلفان در آیین تکریم و معارفه رییس دانشگاه 
علوم پزشکی لرستان با اشاره به نکته متفاوت دولت 

انتصاب  اظهار کرد: در دولت جدید رویکرد  جدید، 
و انتخاب مدیران بومی است و این نگاه ارزشمند 
است. در حوزه بهداشت و درمان  نگاه متوازن به 
همه بخش ها باید مورد توجه قرار بگیرد، آموزش و 

پژوهش هم به اندازه درمان مهم است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان گفت: حوزه 
پژوهش نقاط قوت کشورها است، بنابراین نباید از 

این بخش غافل نشویم و سهم پژوهش را باید پرداخت 
کنیم زیرا در غیر اینصورت جوابگوی مشکلات نخواهیم 

بود.
سکانداری  برای  من  اینکه  اشاره  با  ادامه  در  دلفان 
دانشگاه به هیچ نماینده ای متوسل نشدم، گفت: من با 
هیچ نماینده ی تماس نگرفتم و انتخاب من بر اساس 
تصمیم دولت بود، پس از انتخاب از من خواستند که 

احترامی بگذارم و با نمایندگان تماس بگیرم.
وی تاکید کرد: من به جز دولت با نگاه هیچ 

می کنم  سعی  نشدم،  انتخاب  کس 
امیدی که با انتخاب من ایجاد شده 

خراب نکنم.
رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان 

آموزشی  من  خاستگاه  گفت: 
است  پژوهشی 

و به دنبال 
ین  ا

هستم که دانشگاه را دسته سه و چهار ارتقائ دهم که 
مشکلات مردم را پیش بینی و حل کند.

دلفان با تاکید بر استفاده از ظرفیت خیران سلامت، 
 ، خیران  ظرفیت  از  استفاده  بر  علاوه  کرد:  عنوان 
موضوع پسماند سموم و فلزات سنگین را به طور جد 
پیگیری می کنم. وی با اشاره به اینکه حوزه سلامت 
در اشتغال زایی نقش پررنگی دارد،افزود: من می خواهم 
روی این موضوع با کمک نمایندگان تمرکز کنم، البته 

باید بستر فرهنگی این کار ایجاد شود.
کرد:  بیان  لرستان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
دوری  از حاشیه ها  و  نباشیم  افراد  به  وابسته 
کنیم و  با روحیه علمی و بسییحی یک قدم 
عدالت،  می دهم  قول  ببریم.  جلو  را  دانشگاه 
انصاف و برخورد خوب را سرلوحه کار خود قرار 
دهم و از بازی های سیاسی و حاشیه ها به 

دور باشیم.
وی در پایان صحبت های خود به بدهی 
۶۵۰ میلیارد تومانی دانشگاه اشاره کرد 
و افزود: ۶۵۰ میلیارد تومان رقم زیادی 
است که باید کمک شود زیرا رقم 

کم نیست.

فرشیدگلهداری

نویسندهوخبرنگار
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فرهنگی
چرا وقتی کم می خوابیم بدن درد می گیریم؟

بی خوابی و کم خوابی اختلال شایعی است که امروز بسیاری از افراد را درگیر خود کرده است و همین اختلال باعث ایجاد دردهایی 
همچون بدن درد و سر درد در طول روز میشود. آشفتگی و کلافگی در خواب اغلب می تواند به دلیل بدن درد باشد. گاهی اوقات 
احساس بی حسی میکنیم و در عین حال نمیتوانیم خواب خوبی داشته باشیم، مطالعات نشان میدهد که رابطه قوی بین کم خوابی 

و درد وجود دارد که ۵۳٪ از بیمارانی که از درد قسمت پایین کمر رنج میبرند، همچنین به بی خوابی هم مبتلا هستند.

گردشگری

کتاب و ادبیات

»وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی« مطرح کرد:

گردشگری درمان شود، 
کشور نجات پیدا می کند

گفت:  صنایع دستی،  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
گردشگری بیماری است که نیاز به شوک دارد و اگر درمان 
نجات می دهد. هجدهمین جلسه هیئت  را  شود کشور 
کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  نمایندگان 
ایران با حضور سید عزت الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع  دستی و علی اصغر شالبافیان معاون 

گردشگری کشور در محل اتاق بازرگانی ایران برگزار شد.
ضرغامی در این جلسه با اشاره به شکل گیری نگاه و اندیشه 
زمانی که ساختارشکنی نشود  تا  افزود:  وزارتخانه،  در  نو 
موانع از بین نمی رود. از وزارتخانه خودمان شروع کرده ایم 
آغاز کرده ایم. چه  را  اقدام  نگاه و روش های  در  و تحول 
کسی گفته مسئولان همیشه باید حرف بزنند؟ گاهی هم 
باید حرف های کارشناسان را بشنوند و به آن ها عمل کنند.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از قوانین 
دست و پا گیر را آفت کشور دانست و افزود: غول نقدینگی 
که کشور را هدایت کرده باید به سمت خلق ثروت هدایت 
شود. گردشگری بیماری است که نیاز به شوک دارد و اگر 
درمان شود کشور را نجات می دهد. در این مسیر به طور 

حتم توانمندی های بخش خصوصی مورد نیاز است.
وی تاکید کرد: ما وقت نداریم، وقت به سرعت می گذرد. 
مریض را می شناسیم، موانع مشخص است و با کمک شما 

موانع را پشت سر خواهیم گذاشت.

با اعلام اسامی راه یافتگان به مرحله نهایی؛

معرفی داوران بخش ۹0 ثانیه ای 
جشنواره قصه گویی کانون

با اعلام اسامی راه یافتگان به مرحله نهایی قصه های ۹۰ 
قصه گویی  بین المللی  جشنواره  بیست وسومین  ثانیه ای 
شدند.  معرفی  مرحله  این  داوران  فکری،  پرورش  کانون 
از مجموع ۴۴۵۵ اثر رسیده به دبیرخانه، ۱۳۲۱ قصه ۹۰ 
ثانیه ای انتخاب شد که از این تعداد ۷۴ اثر به مرحله پایانی 
راه یافتند. داوری مرحله پایانی بخش ۹۰ ثانیه ای را وحید 
نیکخواه آزاد کارگردان و تهیه کننده سینما، مهدی آرایی 
مدرس قصه گویی و داور چند دوره جشنواره های قصه گویی 
داوران مرحله  دارند.  بر عهده  نویسنده  نادری،  و شرمین 
آبان ۱۴۰۰،  و ۲۷  روزهای ۲۶  ثانیه ای،  بخش ۹۰  پایانی 
این آثار را داوری و برگزیدگان آن همزمان با آیین پایانی 
جشنواره بین المللی قصه گویی کانون در شب یلدا معرفی 
خواهند شد. شرکت کنندگان بخش قصه های ۹۰ ثانیه ای با 
موضوع قصه  زندگی من، من و کرونا، شهدای هسته ای، 
مدافع حرم و رشادت و ایثارگری رزمندگان هشت سال دفاع 
مقدس و آزاد، قصه گفتند. مرحله پایانی بیست وسومین 
به  فکری  پرورش  کانون  قصه گویی  بین المللی  جشنواره 
دبیری محمد گودرزی دهریزی همزمان با شب یلدا ۱۴۰۰ 

برگزار می شود.

گزارش

سینما و تئاتر

میراث فرهنگی

بیست و یکمین جشن حافظ، سریال های شبکه  در 
نمایش خانگی از مجموعه های تلویزیونی در دریافت 

جوایز پیشی گرفتند.
با اعلام نتایج برگزیدگان جشن حافظ در شامگاه شنبه )۲۹ 
آبان ماه(، سهم جوایز سریال های شبکه نمایش خانگی از 
تولیدات صداوسیما بیشتر بود و این اتفاق، فرضیه رقابت 
جدی این دو مدیوم در جذب مخاطب و استقبال بیشتر 
از تولیدات شبکه نمایش خانگی در مقایسه با تلویزیون، 

خصوصا در دوران کرونا را پررنگ تر کرد.
این اتفاق در سال ۹۹ هم رخ داده بود. در دوره بیستم نیز 
جوایز سریال هایی چون »هیولا«، »نهنگ آبی« و »مانکن« 
در مقابل تک جایزه سریال »پایتخت ۶« در کفه سنگین تر 

ترازو قرار گرفتند.
این در حالی است که در دوره نوزدهم جشن حافظ این 
موازنه کاملا برعکس بود و اغلب جوایز بخش تلویزیونی 
این رویداد هنری، به سریال »بانوی عمارت« محصول سال 

۹۶ صداوسیما رسید و تنها موفقیت سریال های شبکه 
نمایش خانگی، جایزه امین حیایی برای بازی در سریال 

»ساخت ایران ۲ « محسوب می شد.
بخش  جوایز  مجموع،  در  یکم  و  بیست  دوره  در  اما 
تلویزیونی بین سریال های »زخم کاری«، »می خواهم زنده 
بمانم« و »آقازاده« تقسیم شد و در این بین »زخم کاری« 

بیشترین جوایز را به خود اختصاص داد.
امسال عنوان بهترین سریال، بهترین فیلمنامه، بهترین 
بازیگر زن درام تلویزیون و شبکه نمایش خانگی و جایزه 
ویژه هیات داوران به عواملی از سریال »زخم کاری« رسید. 
»می خواهم زنده بمانم« جایزه بهترین کارگردانی را دریافت 
کرد و جایزه بهترین بازیگر مرد تلویزیونی را هم »آقازاده« 
گرفت. ضمن اینکه سریال »هم گناه« هم جایزه بهترین 

ترانه تیتراژ فیلم یا سریال را با خود به خانه برد.
در مقابل، سریال »زیرخاکی« )با بازی پژمان جمشیدی 
و ژاله صامتی( تنها  نماینده موفق صداوسیما در جشن 

حافظ بود که در مجموع دو جایزه را از آن خود کرد. در این 
مراسم سروش صحت به خاطر »کتاب باز« بهترین چهره 
تلویزیونی شد. این عنوان سال ۹۹ به احسان علیخانی و 

سال ۹۸ به عادل فردوسی پور رسیده بود.

فیلم کوتاه »سفیدپوش« در بخش مسابقه چهار جشنواره 
بین المللی امَیتی ترکیه، کانبرا استرالیا، سلیمانیه عراق و سما 

سوئد حضور می یابد. فیلم کوتاه سفیدپوش به کارگردانی 
رضا فهیمی در تازه ترین موفقیت های بین المللی خود برای 
حضور در بخش مسابقه  جشنواره های امَیتی ترکیه، کانبرا 

استرالیا، سلیمانیه عراق و سما سوئد پذیرفته شد.
منتخب  اثر  عنوان  به  سفیدپوش  داستانی  کوتاه  فیلم 
ژاپن،  شورت شورتس  فرانسه،  کلرمون فران  جشنواره های 
کونکورتو ایتالیا و ... تنها نماینده  ایران در اسکار۲۰۲۲خواهد 
بود. نمایش و رای گیری فیلم های کوتاه نیز در آکادمی 
اسکار از تاریخ ۱۰ تا ۱۵ دسامبر به طول می انجامد و در نهایت 
)21دسامبر2021( ۱۵فیلم برای رفتن به مرحله ی بعد معرفی 

خواهند شد. 
دورانی، سید  بهزاد  رزاقی، محمدعرفان صادقی،  امیرعلی 
محمدرضا حسینی کرمانی، فاطمه رادمنش، فرزانه ابوالهادی، 

الهام فاتحی،  احمد دهقان رحیمی، ربابه حسن شاهی، 
ریبوارویسی و سودا ویسی گروه بازیگران فیلم سفیدپوش 
را تشکیل می دهند. سفیدپوش به نویسندگی و کارگردانی 
رضافهیمی براساس قصه نعلبکی پنیر نوشته محمدصالح 
علا تولید شده است. از دیگر عوامل این فیلم کوتاه می توان 
به مدیر فیلمبرداری: آئین ایرانی، تدوین: مهیار بهمنش و 
ریحانه اسماعیلیان، طراح صحنه و لباس: الهام خدابنده لو، 
طراحی و ترکیب صداها: آرش قاسمی، مدیـر صدابـرداری: 
سیدوحید رضویان، آهنگساز: نیلوفر محبی، دستـیارکارگردان 
و برنامه ریز: امیرکرمی، مدیر تولید: آرمین پورمحمد، دستیار 
اول فیلمبردار و نورپرداز: مهدی احمدی، تصحیح رنگ: فربد 
جلالی، عکس: مهیاربهمنش، جلوه های ویژه بصری: علیرضا 

احمدی طیفکانی، و تهیه کننده: رضافهیمی اشاره کرد.

فیلم کوتاه »حاصل« )Result( به کارگردانی پوریا پروینی 
و تهیه کنندگی مهدی معمارزاده زنجانی در اولین حضور 
بین المللی خود به جشنواره نخل وانیلی کالیفرنیا راه یافته 
 Vanilla Palm Film است. جشنواره نخل وانیلی کالیفرنیا
Festival & International Art Competition California در 
راستای حمایت از هنرمندان مستقل، به معرفی فیلمسازان 

و هنرمندان توانا و با استعداد از سراسر جهان می پردازد.
در این دوره، فیلم کوتاه حاصل به کارگردانی پوریا پروینی 
و تهیه کنندگی مهدی معمارزاده زنجانی از بین ۱۰۰۲ فیلم 
رسیده به جشنواره، موفق به راهیابی و قرار گرفتن در 
لیست ۱۳ فیلم منتخب این جشنواره در کالیفرنیا شده 

است. همزمان با راهیابی فیلم کوتاه حاصل به جشنواره 
نخل وانیلی کالیفرنیا از پوستر این فیلم نیز رونمایی شد.

این فیلم به عنوان اولین فیلم جشنواره در نخستین روز 
داوری و نمایش )۱۳ می ۲۰۲۲( روی پرده می رود. فیلم 
کوتاه حاصل در مورد تاثیر شیوه های تربیتی والدین بر 

سرنوشت و آینده فرزندانشان است. 
در خلاصه داستان این فیلم آمده است: آتیلا برای فرار 
از تنبیه پدرش تصمیم به انجام کاری می گیرد که مسیر 
زندگی اش را تغییر می دهد... آتیلا ربطی، مهرزاد نیکنام، 
فرشید رضوی، محمد ذولقدری ها، سحر ذولقدری ها، مهدی 

ربطی بازیگران این فیلم کوتاه هستند.

موزه تمبرهای طلا و نقره با عنوان »تمبرهای زینتی« 
ایران به مناسبت هفتادوپنجمین سالگرد تاسیس شورای 
بین المللی موزه ها )ایکوم( با حضور رئیسان کمیته ملی 
افتتاح  تهران  در  ارتباطات  ایران و موزه ملی  موزه های 
شد. موزه تمبرهای زینتی ایران روز یکشنبه )۳۰ آبان( 
با حضور سید احمد طباطبایی رئیس کمیته ملی موزه 
های ایران، حسن عمیدی رئیس موزه ارتباطات و مدیرکل 
دفتر مدیرعامل و روابط عمومی شرکت ملی پست و مدیر 
مجموعه تولیدی پرنیا در محل خانه سکه ایران افتتاح شد.

در این موزه مجموعه ای از تمبرهای فاخر که تا کنون با 
همراهی شرکت ملی پست و صنایع دستی پرنیا تولید شده، 
تمبرهای طلای مشاهیر ایران و جهان که به صورت نقش 
برجسته خلق شده و سایر تمبرهای زینتی با موضوعات 

مختلف به نمایش گذاشته شده است.
به گفته رحیم پرنیا مدیر مجموعه تولیدی پرنیا )خانه 
در  نقره  و  طلا  تزیینی  تمبرهای  نمایش  ایران(  سکه 
کنار آثار مجسمه سازی و نقش برجسته سازی از اساتید 
بنام کشور و همچنین نمایش آثاری از هنر طلاسازی، 

نقره کاری و میناکاری از ویژگی های منحصر این موزه 
است؛ در این موزه حدود ۷۰ قطعه تمبر زینتی، مجموعه 
ای از تمبر لوح های پرتره از مشاهیر ایران و همچنین 
ایران  وحش  حیات  یابود  سکه  و  لوح  از  مجموعه ای 

نگهداری می شود.
محل موزه تمبرهای زینتی ایران در خیابان سمیه، خیابان 
علاقه مندان  و  دارد  قرار  تهران  شهر  مرکز  در  ایرانشهر 
می توانند برای بازدید از این مجموعه با تلفن ۸۸۳۰۶۰۰۵-

۰۲۱ هماهنگی های لازم را به عمل بیاورند.

نگاهی به منتخبان تلویزیونی جشن حافظ؛

کفه ترازوی جوایز سریال های نمایش خانگی از تلویزیون سنگین تر شد

حضور »سفیدپوش« از استرالیا تا اروپا و آسیا

اولین حضور بین المللی فیلم کوتاه »حاصل« در جشنواره کالیفرنیا

همزمان با هفتادوپنجمین سالگرد تاسیس ایکوم؛

موزه »تمبرهای زینتی« راه اندازی شد
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ورزشی
نشست کمیته اجرایی AFC با حضور تاج برگزار شد

هشتمین نشست کمیته اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا روز گذشته به میزبانی منامه پایتخت بحرین برگزار 
شد. شیخ سلمان رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا در این نشست حضور داشت و در بخشی از حرف هایش 
به موضوع مهم و کلیدی اصلاح قانون حضور بازیکنان خارجی در لیگ قهرمانان آسیا پرداخت. در این نشست 

مهدی تاج رئیس سابق فدراسیون فوتبال کشورمان به عنوان نائب رئیس AFC حضور داشت.

مستطیل سبز

مسابقات انتخابی جام جهانی در قاره های مختلف دنبال 
می شود و تاکنون ۱۲ تیم مجوز حضور در این رقابت ها را 
کسب کرده اند و به اضافه قطر )میزبان(، ۱۹ تیم دیگر هم تا 

۱۰ فروردین حضور خود را قطعی خواهند کرد.
تیم ملی فوتبال ایران هم با هدایت دراگان اسکوچیچ گام 
مهمی برای صعود به این مسابقات برداشته و با کسب ۱۶ 
امتیاز از ۶ بازی، صدرنشین گروه A انتخابی جام جهانی در 
قاره آسیاست. ایران در صورتی که در هفته هفتم بازی ها 
)۷ بهمن( بتوانند عراق را در تهران شکست دهد، صعود 
زودهنگامی به جام جهانی قطر خواهد داشت و می تواند 

در ۱۰ ماه آینده برای حضور در این رویداد آماده شود.
قرعه کشی جام جهانی، دوازدهم فروردین ۱۴۰۱ در قطر 
رقابت ها  این  در  را  خود  قرعه  تیم ها  و  می شود  برگزار 
می شناسند. مبنای قرعه کشی همانند ادوار گذشته آخرین 
رنکینگ فیفا قبل از قرعه کشی و تقسیم بندی تیم ها به 
چهار گروه هشت تیمی است که به اصطلاح با عنوان 
»سیدبندی« از آن یاد می شود. از زمان ۳۶ تیمی شدن 
جام جهانی، تیم ملی ایران چهار بار در این رقابت ها حاضر 
شده که سه بار در سید چهارم و یک بار در سال ۲۰۱۸ 
در سید سوم قرار گرفته است. هر چه تیم ها از نظر سید 
بندی در گروه های بالاتری قرار بگیرند، احتمال رویارویی 
با تیم های قدرتمند جهان کمتر می شود. به همین دلیل 
وقتی تیم ملی در سال ۲۰۱۸ در سید سوم قرار گرفت، 
امیدواری ها برای قرار گرفتن در یک گروه آسان افزایش 
یافت اما در عمل، تیم ملی با بدترین قرعه ممکن یعنی 

با اسپانیا، پرتغال و مراکش هم گروه شد. در این دوره از 
رقابت های جام جهانی هم تیم ملی به احتمال زیاد در 
سید سوم قرار می گیرد و یک احتمال ضعیف هم می 
توان برای قرار گرفتن در سید دوم یا چهارم در نظر گرفت. 
شاگردان اسکوچیچ در حال حاضر در رتبه ۲۱ جهان قرار 
دارند و طبیعتا با در نظر گرفتن صعود نکردن برخی از 
تیم ها مانند ولز یا اروگوئه می توانند در روز قرعه کشی در 
سید سوم قرار بگیرند. در حال حاضر ۱۲ تیم به جام جهانی 
صعود کردند که از این تعداد، ۱۱ تیم بالاتر از ایران هستند 
و با در نظر گرفتن قطر، فقط دو تیم دیگر برای پر شدن 
سهمیه سید دوم باقی مانده و سایر تیم ها راهی سید سوم 

و چهارم می شوند.
تیم های حاضر در جام جهانی تا این لحظه بر اساس رتبه 
فیفا و قرار گرفتن در سیدهای اول تا چهارم )اعداد بر 

اساس رنکینگ فیفا(:
قطر )میزبان(، ۱-  بلژیک، ۲-  برزیل، ۳-فرانسه، ۴- انگلیس، 
۵- آرژانتین، ۷- اسپانیا، ۹- دانمارک، ۱۰- هلند، ۱۱- آلمان، 

۱۳- سوئیس، ۱۵- کرواسی، ۲۳- صربستان.
تیم هایی که هنوز به جام جهانی صعود نکرده اند و شانس 

صعود دارند )اعداد براساس رتبه در رنکینگ فیفا(:
۶- ایتالیا، ۸- پرتغال، ۱۲- آمریکا، ۱۴- مکزیک، ۱۶- کلمبیا،۱۷- 

اروگوئه، ۱۸- سوئد، ۱۹- ولز، ۲۰ - سنگال.
احتمال حضور در سید اول: کاملا غیر ممکن است چرا که 

تیم های بالاتر از ایران این سید را تشکیل داده اند.
در  فقط  ایران  ملی  تیم  دوم:  سید  در  حضور  احتمال 

شرایطی که از بین ایتالیا، پرتغال، آمریکا، مکزیک، کلمبیا، 
اروگوئه، سوئد، ولز و سنگال، فقط یک تیم به جام جهانی 
صعود کند، می تواند در سید دوم قرار بگیرد که اتفاق 

بعیدی است.
احتمال حضور در سید سوم: می توان قرار گرفتن تیم ملی 
در سید سوم را متصور شد چرا که از بین تیم های اروپایی 
فقط سه تیم دیگر به جام جهانی صعود می کنند که برخی 
پایین تر از ایران هستند و تیم هایی مانند اروگوئه در مسیر 

صعود به مشکل خورده اند.
احتمال حضور در سید چهارم: درصورتی که تیم ملی تا ۱۲ 
فروردین در رنکینگ سقوطی داشته باشد، در سید چهارم 
قدرتمند  تیم های  با  رویارویی  احتمال  و  می گیرد  قرار 

افزایش خواهد یافت.

در انتظار یک معجزه؛

»ایران« در چه شرایطی می تواند در سید دوم جام جهانی قرار بگیرد؟

درحاشیه

بازگشت پول به مبدا برای انتقال دوباره؛

دردسر بزرگ پرسپولیس در 
ماجرای کالدرون؛ بخشی از پول

 به حساب ننشست!
باشگاه پرسپولیس در ماجرای انتقال پول سرمربی پیشین 
خود دچار مشکل شده و در تلاش برای واریز بخش دیگری 
از مطالبات این مربی آرژانتینی است. باشگاه پرسپولیس 
انتقال مطالبات 580 هزار  از  آبان  ماه  روز چهارشنبه 19 
 5 )به علاوه  خواکین  دلاری  هزار   95 و  کالدرون  دلاری 
در  آرژانتینی  مربی  این  به حساب  سالیانه(  سود  درصد 
کشور سوئیس خبر داد. اتفاقی که با گذشت 11 روز هنوز 
به نتیجه نرسیده و همین موضوع سؤال بزرگی در ذهن 

هواداران این تیم به وجود آورده است.
سؤال این است که چرا با وجود ادعای مسئولان باشگاه 
و  کالدرون  مطالبات  تمام  انتقال  بر  مبنی  پرسپولیس 
دستیارش به حساب این مربی آرژانتینی، هنوز تأییدیه 
پنجره  و  نشده  ارسال  کالدرون  سوی  از  پول  دریافت 

نقل و انتقالاتی سرخپوشان بسته مانده است؟
پیگیری ها نشان می دهد بخشی از مطالبات حدود 700 
مربی  این  به حساب  دستیارش  و  کالدرون  دلاری  هزار 
نشسته، اما بخش دیگری از این مبلغ به دلیل مشکلات 
و  کشور  از  خارج  به  ایران  از  پول  انتقال  سر  بر  موجود 
تحریم های ظالمانه، دچار مشکل شده و باشگاه پرسپولیس 
در تلاش است این پول بار دیگر به حساب مبدا بازگردد 
مربی  این  به حساب  دیگری  از طریق  را  پول  تا مجددا 

آرژانتینی انتقال دهد.
مدیران باشگاه پرسپولیس امیدوارند این بار مطالبات باقی مانده 
کالدرون و خواکین به حساب مربی آرژانتینی در کشور سوئیس 
بنشیند و کابوس بسته بودن پنجره نقل و انتقالاتی سرخپوشان 

به پایان برسد.

فاصله 13 روزه مرحله پایانی لیگ
 تا قهرمان کشوری؛

بی وقفه آماده حضور در چرخه 
انتخابی فرنگی شوید!

روز جمعه گذشته مرحله مقدماتی لیگ برتر فرنگی به پایان 
رسید، پرونده این لیگِ جمع و جور ۱۱ آذر بسته شده و بعد از 
آن بلافاصله کشتی گیران باید مهیای حضور در چرخه انتخابی 
تیم ملی شوند. همانطور که قابل پیش بینی بود، لیگ برتر 
کشتی فرنگی که مرحله مقدماتی اش یک هفته بعد از لیگ 
کشتی آزاد به اتمام رسید، یک هفته قبل از لیگ آزاد هم تمام 

خواهد شد!
مرحله نیمه نهایی و نهایی لیگ برتر فرنگی 11 آذر و لیگ 
آزاد 18 آذر برگزار می شود و بعد از آن آزادکاران برای حضور 
انتخابی  اول  مرحله  که  کشوری  قهرمان  مسابقات  در 
و  دارند  ماه فرصت  از یک  بیشتر  بود،  تیم ملی خواهد 
فرنگی کاران تنها 13 روز. مسابقات قهرمان کشوری در 
رشته فرنگی طی سه روز 24، 25 و 26 آذرماه در زاهدان 
و قهرمان کشوری آزاد روزهای 22، 23 و 24 دی ماه در 

گلستان برگزار می شود.
پیش از مسابقات کشوری نیز طبیعتا مسابقات انتخابی 
شاغل  کشتی گیران  برخی  و  می شود  برگزار  استان ها 
در لیگ، باید برای رسیدن به سهمیه حضور در قهرمان 
چرخه  بگیرند.  کشتی  هم  استانی  انتخابی  در  کشوری، 
سوی  از  گذشته  روزهای  طی  فرنگی  ملی  تیم  انتخابی 
همچون  مشخصا  که  چرخه ای  شد،  اعلام  بنا  محمد 
سال های گذشته در بحث انتخاب ملی پوشان از شفافیت 

لازم برخوردار نیست.

نقطه نظر

اعلام آرمان های والیبال از سوی »داورزنی«:

بازهم وعده؛ این بار حضور در جمع ۴ تیم برتر جهان و المپیک!

در مورد  والیبال  فدراسیون  رئیس  داورزنی  محمدرضا 
 ۲۰۲۴ سال  پایان  تا  ایران  والیبال  آرمان های  تدوین 
اظهار داشت: قرار نیست که بدون آرمان و بدون هدف 
هم راستا  و  برنامه ریزی  برای  کنیم.  حرکت  مشخص 

تعیین  و  هدف گذاری  به  نیاز  نیروها  کردن 
مسیر داریم. از ابتدای حضور در فدراسیون 

والیبال آرمان هایی مثل حضور در لیگ 
و  آسیا  در  شدن  قهرمان  یا  جهانی 
که  کردیم  تعیین  آسیایی  بازی های 
در زمان خودش به زعم اهالی والیبال 
دست نیافتنی و باورنکردنی بود، ولی با 

هدف گذاری، استفاده از پتانسیل و 
نیروی خاموش موجود 
در والیبال، برنامه ریزی 
و صرف فعل خواستن، 

این مسیر دشوار را 
پیمودیم تا جایی 
حضور  اکنون  که 
ایران  والیبال 

اول  سطح  در 
جهان  والیبال 
باور  یک  به 

عمومی بدل شده است.
هم  راه  ادامه  برای  است  طبیعی  اینکه  بیان  با  او 
باید برای حفظ افتخارات گذشته و همچنین صعود 
به قله های فتح نشده تعیین مسیر کنیم و به سوی 
تحقق آنها قدم برداریم، تصریح کرد: به همین جهت 
برای سال های آینده چشم اندازی را ترسیم می کنیم که 
انتظار داریم در موقعیت های مختلف، والیبال ایران در 

چه جایگاهی قرار داشته باشد.
رئیس فدراسیون والیبال ادامه داد: طبیعتا در خصوص 
تیم ملی مردان حفظ عنوان قهرمانی آسیا و بازی های 
حرکت  و  است  عمل  ملاک  فدراسیون  برای  آسیایی 
به سمت قرار گرفتن در جمع چهار تیم برتر جهان و 
المپیک اصلی ترین برنامه خواهد بود. همچنین در 
بخش زنان هم مهمترین هدف رسیدن به جمع 
چهار تیم برتر آسیاست تا پس آن به حضور 
درخشان در عرصه جهانی چشم داشته باشیم.

پایه  رده های  در  فدراسیون  اولویت  درباره  او 
گفت: در هر دو بخش زنان و مردان اولویت 
برای  بازیکن  تولید  پایه،  تیم های  در  والیبال 
با  تا  است  بزرگسالان  ملی  تیم های  تغذیه 
تیم های  حرکت  پشتوانه سازی، 
مسیر  در  ایران  بزرگسالاان 
کسب موفقیت  دچار اختلال 

نشود.
گفت:  پایان  در  داورزنی   
هم  ساحلی  والیبال  در 
قهرمانی  کسب  از  بعد 
در  سنی  رده های 
آسیا، پتانسیل حضور 
مسابقات  در  درخشان 

جهانی و همچنین صعود به المپیک را در این بخش 
می بینیم که هدف گذاری فدراسیون تحقق این اهداف 

است.
آرمان های  فهرست  والیبال،  فدراسیون  اعلام  بر  بنا 
والیبال ایران از سال 2021 تا 2024 بر اساس انتظارات و 

اولویت های تعیین شده به شرح ذیل است:
»مدال طلای مسابقات قهرمانی مردان آسیا 2021، مدال 
به جمع چهار  آسیایی 2022، صعود  بازی های  طلای 
تیم برتر مسابقات قهرمانی جهان 2022 )برای نخستین 
مرتبه در تاریخ(، مدال طلای مسابقات قهرمانی مردان 
آسیا 2023، صعود به جمع چهار تیم برتر مسابقات جام 
جهانی 2023 )برای نخستین مرتبه در تاریخ(، صعود 
به جمع چهار تیم برتر بازی های المپیک 2024 پاریس 
)برای نخستین مرتبه در تاریخ(، صعود به جمع چهار تیم 
برتر مسابقات قهرمانی زنان آسیا 2023 )برای نخستین 
بازی های  به  والیبال ساحلی  تاریخ(، صعود  در  مرتبه 

المپیک 2024 )برای نخستین مرتبه در تاریخ(.«
زبان  از  کشور  والیبال  آرمان های  بیان  نظر:  نقطه 
اما  باشد،  دلگرم کننده  کمی  شاید  داورزنی  جناب 
کار  و  »برنامه ریزی«  نیازمند  والیبال  در  موفقیت 
دوران  در  کشورمان  والیبال  اینکه  است.  »سازندگی« 
مسئولیت جناب داورزنی در پست ریاست فدراسیون 
والیبال، با تصمیمات خلق الساعه و عملکرد اسفناک 
داشتن  وجود  با  ایشان،  غیروالیبالی   مدیریتی  تیم 
استعدادهای ناب ایرانی در سراسر کشور، رو به افول 
رفته است، نمی تواند مانند بیان شعارها و آرمان هایی 
والیبال دوست  مردم  کردن  گمراه  جهت  در  صرفا  که 
کشور، گفته می شود، خوشایند باشد؛ پس بهتر است 
جناب رئیس ابتدا نقشه راه موفقیت والیبال را بچیند 

و سپس از سکوهای قهرمانی دم بزند.

بهزادعسگری

خبرنگار
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ورزشی
رکورد فروش بلیت بازی فینال آسیا شکست! 

تیم فوتبال الهلال عربستان روز سه شنبه در فینال لیگ قهرمانان آسیا 2021 در ورزشگاه ملک 
فهد ریاض میزبان پوهانگ استیلرز کره جنوبی است. بلیت فروشی این بازی حساس عصر 
روز شنبه به صورت اینترنتی آغاز شد که به شکل شگفت انگیز تمام بلیت ها در کمتر از یک 

ساعت فروخته شد.

محمدرضاولیزاده

دبیرتحریریه

سوژه

ماجرای فدراسیون فوتبال و داوران؛ 

بدون پول و بدون سیستم 
!VAR رادیویی به دنبال

غریب  و  عجیب  ایران،  فوتبال  داوری  پیرامون  اتفاقات 
است. اتفاقاتی که گاهی از تلخی، به سیاهی می رسد و 
خنده دار  افتاده،  پا  پیش  و  ساده  بسیار  اتفاقات  گاهی، 
بحث  تا  کشور  الیت  داوران  معرفی  حواشی  از  می شود. 
مشکوک  چیدمان های  برخی  داوران،  لباس  دستمزدها، 
به موضعی  که  داوران  در چیدمان  ادعای دلالی  و حتی 

جنجال برانگیز تبدیل شد.
در مسئله داوری اما یک مسئله همیشه در کانون توجه 
است که برخی تیم ها معتقدند نبود کمک داور ویدئویی 
)VAR( باعث اشتباهات متعدد داوران و البته تغییر نتایج 
می شود.  با این حال فدراسیون فوتبال تلاش کرد از بازی 
روز 20 مهرماه تیم ملی ایران مقابل کره جنوبی، VAR را 
وارد ایران کند تا پس از آموزش به داوران، این تکنولوژی را 
به فوتبال کشور اضافه کند، اما حواشی آن بیشتر از اینکه 

کمکی کند، آسیب رسان بود.
در کنار این مسئله، فدراسیون فوتبال در جلسه پیش از 
فصل برای داوران تأکید بر حمایت از آنها داشت و حتی 
امضا  به  داوران  از  حمایت  برای  را  اسپانسری  قراردادی 
در  هم  داوران  درصدی   400 افزایش  از  صحبت  رساند. 
حالی به میان آمد که هنوز مطالبات عقب افتاده داوران 
پرداخت نشده و در چنین شرایطی 400 درصد افزایش نیز 
بیشتر شبیه به یک رؤیا شده است. آن هم در شرایطی 
و  نکرده اند  دریافت  البسه جدیدی  داوران  از  بسیاری  که 
گرمکن هایی که به آنها اهدا شده بود نیز بی کیفیت بود که 

حسابی جنجال برانگیز شد.
در چنین شرایطی چه امیدی است که فدراسیون فوتبال 
هنوز  که  حالی  در  کند،  وارد  را   VAR تکنولوژی  بتواند 
مشکلات فراوانی وجود دارد. علیرضا فغانی، داور بین المللی 
کشورمان پس از قضاوت در دیدار استقلال و نساجی در 
هفته پنجم لیگ برتر لب به گلایه گشود و گفت: »دوستان 
خیلی درصدد بودند که VAR بیاورند. امیدوارم با حضور 
افرادی مثل افشاریان، کامرانی فر و سخندان که سه تن 
از نخبه های داوری در زمان خودشان بودند، ابتدا امکانات 
اولیه از جمله سیستم رادیویی را برای داوران فراهم کنیم 

و بعد از آن به دنبال استفاده از VAR باشیم«.
به راستی، چگونه است که فدراسیون فوتبال حتی توانایی 
در  و  ندارد  را  داوران  برای  گرمکن  و  البسه  کردن  فراهم 
چنین شرایطی به دنبال وارد کردن VAR به فوتبال کشور 
است؟ داورانی که در نبود VAR از داشتن سیستم رادیویی 
هم بی بهره هستند، در صورت ورود VAR چگونه قرار است 
با کمک داوران ویدئویی ارتباط برقرار کنند؟ آیا داور باید 
قصد  ویدئویی  داوران  کمک  که  باشد  داشته  غیب  علم 
سیستم  با  اتفاق  این  یا  دارند  را  نکته ای  کردن  گوشزد 
رادیویی باید رقم بخورد؟ به نظر می رسد فدراسیون فوتبال 
به جای وعده هایی که توانایی عمل کردن به آن را ندارد، 
ابتدا به دنبال فراهم کردن امکانات اولیه ای برای داوران 
باشد که حداقل در نبود VAR بتوانند با تمرکز بیشتری به 
قضاوت بپردازند نه اینکه بدون البسه و گرمکن مناسب، 
چشم به وعده افزایش 400 درصدی دستمزدشان بدوزند و 

باز هم خبری از پرداخت دستمزد نباشد.

داستان جلد

یکی از مهم ترین اخبار این روزهای ورزش کشور، اختلاف 
شدید بین وزارت ورزش و فدراسیون های ورزشی است، 
کابوسِ  دور،  نچندان  آینده ای  در  می تواند  که  موضوعی 
تعلیق ورزش ایران را به حقیقتی تلخ تبدیل کند. اخیراً 
اساسنامه جدید فدراسیون های ورزشی و آیین نامه جدید 
هیات های ورزشی، توسط دولت به تصویب رسید. حال این 
اساسنامه و آیین نامه ها، در دوران صدرات »حمید سجادی« 
در وزارت ورزش و جوانان دولت سیزدهم، به فدراسیون ها 
ابلاغ شد و حالا، این موضوع با اعتراضِ شدیدِ جمع کثیری 

از روسای فدراسیون های ورزشی همراه شده است.
حدود دو سال گذشته بود که وزارت ورزش و جوانان، در 
کنار اساسنامه ای که به فدراسیون جهانی ارائه داده بود، 
آیین نامه ای داخلی را به صورت جدا نیز، برای فدراسیون های 
ورزش  وزارت  به  که  آیین نامه ای  کرد.  تنظیم  ورزشی 
اختیاری »تام« می دهد، که در کار فدراسیون ها دخالتی 
مستقیم داشته باشد، که این موضوع برخلاف اساس نامه ای 
است، که به فدراسیون جهانی از سوی وزارت ورزش ارائه 
شده است. همچنین آیین نامه جدید این امکان را برخلاف 
گذشته به مدیران کل استان ها می دهد تا تعداد زیادی از 
اعضای مجمع از جمله نماینده داوران، مربیان، ورزشکاران 
و ... را معرفی کنند. در این آیین نامه هیات ها، نماینده 
انتخاب  ... توسط مدیرکل  و  داوران  ورزشکاران، مربیان، 
می شوند که نماینده دولت است، از طرفی نماینده آموزش و 
پرورش و نیروهای مسلح هم دولتی هستند. پس غالب آرا 
برای دولت خواهد بود. ۳۱ استان در انتخابات فدراسیون ها 
شرکت دارند و وقتی مدیرکل در استان، خود افراد را بچیند 
با اساسنامه فدراسیون ها مغایرت دارد. همین موارد مهم، 
باعث اعتراض روسای فدراسیون ها شده چرا که در واقع 

نقش فدراسیون ها »هیچ« شده است. 
در همین راستا حمید سجادی و مهدی علینژاد اواخر هفته 
گذشته نشستی را به روسای فدراسیون ها برگزار کرده و 
خواهان اجرایی کردن آیین نامه داخلی شدند. موضوعی 
که با مخالفت شدید، روسای فدراسیون ها و حتی درگیری 

لفظی بین آن ها و علینژاد که محور اصلی 
این ماجرا است، بوجود آمد. 

در این میان برخی از روسای فدراسیون های 
جوانان  و  ورزش  وزارت  صراحتا  ورزشی، 

برخلاف  بخواهند  اگر  که  کردند،  »تهدید«  را 

اساسنامه اصلی که به فدراسیون جهانی ارسال شده است، 
عمل کند و در کار و تصمیمات فدراسیون های ورزشی 
دخلاتی مستقیم داشته باشد، به فدراسیون جهانی گزارش 
مکتوب خواهند داد. اتفاقی که منجر به »تعلیق« کل ورزش 

ایران خواهد شد!
همچنین روسای فدراسیون ها، در یک صورتجلسه که در 
قالب نامه نگاشته شده، به وزیر ورزش در خصوص آیین نامه 

هیات ها اعتراض کرده اند و خواستار اصلاح آن شدند.
  

متن نامه روسای فدراسیون ها به وزیر ورزش به شرح 
زیر است:

»در خصوص دخالت حداکثری دولت در اداره فدراسیون ها 
و چیدمان اعضا بر اساس اختیارات مشخص شده توسط 
وزارت ورزش و جوانان در اساسنامه جدید فدراسیون های 
ورزشی به استحضار می رساند پیرو بررسی های صورت 
گرفته مواردی بر خلاف مصالح کشور در برابر تصمیمات 
آتی سازمان های بین المللی در مواجهه با اساسنامه موجود 
شناسایی شده است که امکان تعلیق ورزش ایران را به 
حداکثر ممکن رسانده است که برخی از آنها به شرح ذیل 

ارائه می گردد:
ارائه تعریف فدراسیون، تحت عنوان نهاد عمومی غیر دولتی 
در ماده یک اما تقویت نقش وزارت ورزش و جوانان در 
اعطای مجوزهای دولتی برای ورود اعضا در مجامع عمومی 
فدراسیون ها که برای مثال تعیین شرایط عضویت حقوقی 
برای فدراسیون های ورزشی در ماده 8 با اختیارات قانونی 

برای  جوانان  و  ورزش  وزارت  در  که 
طریق  از  ها  باشگاه  مجوز  صدور 

تعیین   5 ماده  کمیسیون 
که  معنا  این  به  است.  شده 
باشگاه  یک  دولت  طریق  از 
می تواند به عضویت در یک 
فدراسیون ورزشی نائل شود که 

همانا دخالت دولت در انتصاب 
اعضاست فلذا می توانند برابر صدور 

مجوز و یا ابطال مجوز فعالیت 
اعمال  ها  باشگاه 

دخالت  یا  فشار 
مشخص 

اعمال 
نمایند.

الزام به انجام تعهدات و داشتن شرایط خاص طی ماده 
های 9 و 10 برای اعضای فدراسیون های ورزشی بدون 
داشتن جایگاه در بین اعضای مجمع دارای حق رای، با 
توجه به اینکه طبق اساسنامه های بین المللی فدراسیون 
های ورزشی اعضایی که توسط هیئت رئیسه برای تایید 
عضویت به مجمع عمومی معرفی می شوند، باید پس از 
پذیرش دارای حق رای شوند که به دلیل حفظ جایگاه وزارت 
ورزش و جوانان برای دسترسی به تعداد مشخصی از جایگاه 
های دارای حق رای در مجامع عمومی از افزایش تعداد 
بیشتری اعضا جلوگیری شده است تا امکان اعمال نظرهای 

دولتی بی اثر نگردد.
تعیین اعضایی مشخص در مجمع عمومی فدراسیون ها 
بدون توجه به عملکرد آنها در انجام وظایف تعیین شده در 
ارائه عضویت و مشخص نبودن وضعیت عضویت آنها طبق 
ماده 13 که برای مثال اعطای حق رای به سرپرستان هیئت 
های استانی در مجامع  عمومی و تصویب آیین نامه ای 
با حداکثر دخالت ادارات کل استانی و ادارات  شهرستانی 
ورزش و جوانان در تعیین روسای هیئت ها، مبین هدفمند 
برای وزارت ورزش و جوانان و  بودن تعیین جایگاه ها 
دخالت حداکثری دولت در اداره فدراسیون ها و چیدمان 
حفظ  جهت  شده  مشخص  اختیارات  اساس  بر  اعضا 
حداکثری توان انتخاب یا عزل اعضای هیئت رییسه برای 
تداوم دخالت های مورد نیاز آتی دولت است. لذا با تاکید بر 
وجود اینگونه مواد و بندهای ثبت شده در اساسنامه ابلاغی، 
مقتضی در سریعترین زمان ممکن کارگروهی برای رفع آنها 
تشکیل شود که در غیر اینصورت عواقب احتمالی تعلیق 

ورزش ایران به عهده وزارت ورزش و جوانان است.«
و  جدی  نشان  و  خط  این  دید  باید  حال 
اختلاف عمیق میانِ وزارت ورزش و جوانان و 
فدراسیون های ورزشی، چه پایانی خواهد داشت. 
انتظار می رود حمید سجادی به عنوان یک مدیر 
ورزشی در جهت حفظ منافع ورزش قدم بردارد، 
دولت های  در  خود  هم منصبان  مانند  اینکه  نه 
گذشته،  بخواهد نقشِ اول تمام اتفاقات ورزش 
و  ورزش  وزارت  جز  و  باشد  کشور 
جوانان، اختیاری را 
در یدِ هیچ یک از 
ی  سیون ها را فد

ورزشی ندهد.

وقتی فدراسیون ها وزارت ورزش و جوانان را تهدید به »تعلیق« کردند؛

خط و نشـــان!

درحاشیه

در دور چهارم جام حذفی پرتغال، پورتو در خانه مقابل 
فیرنسه به برتری پرگل 5 بر یک رسید. در این بازی مهدی 
با  بگیرد.  پنالتی  توانست یک  ولی  نکرد  گلزنی  طارمی 
اینکه انتظار می رفت مهدی طارمی پشت توپ قرار گیرد 
ولی ستاره کشورمان به بازیکن جوان پورتو این فرصت را 
داد تا بتواند اولین گل خود را به ثمر رساند. فرانسیسکو 
کونسیسائو که پسر سرمربی پورتو است، با گرفتن پنالتی از 
طارمی توانست گل اولش را به ثمر رساند و پس از آن به 

آغوش پدر برود. کونسیسائو پس از این اتفاق اظهار داشت 
که پسرش باید قدردان طارمی باشد زیرا می توانست خودش 

این ضربه را بزند تا او نیز در نام گلزنان پورتو جای گیرد.
سرمربی پورتو گفت: برای یک مهاجم بسیار مهم است که 
گلزنی کند. ما پنالتی زن ها را از پیش مشخص کردیم ولی 
بازیکنان می تواند در لحظه این تصمیم را عوض کنند. در 
این گونه لحظات بازیکنانی که بسیار عالی کردند باید پشت 
ضربه پنالتی قرار گیرند. آنهایی که به دنبال گلزنی هستند 

و این فرصت برایشان به وجود آمده است.
وی ادامه داد: فرانسیسکو بازیکن پورتو است. یک بازیکن 
جوان که کیفیت لازم را دارد که به ترکیب اضافه شود. 
وقتی او به زمین رفت و پشت پنالتی ایستاد و گل زد، 
پیش من آمد و از من تشکر کرد. من به فرانسیسکو گفتم 
که باید قدردان طارمی باشد زیرا او معمولا پنالتی ها را 
می زند و او تصمیم گرفته که به فرانسیسکو پنالتی خود 

را بدهد.

وقتی مهدی از گلزنی گذشت؛

سرمربی پورتو: پسرم باید قدردان »طارمی« باشد
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آخرین خبر از ورود بانوان به ورزشگاه ها!
فیفا تاکید دارد بانوان هم باید وارد ورزشگاههای ایران شوند. کاظمی پور، سرپرست امور 
بانوان وزارت ورزش از بررسی موضوع ورود بانوان به ورزشگاهها می گوید. او در این 
باره به خبرگزاری تسنیم توضیح می دهد: »ورود بانوان به ورزشگاه ها در کارگروه های 
مربوطه در حال بررسی است. زیرساخت هایی باید در استادیوم ها ایجاد شود تا حریم 
و شأن بانوان حفظ شود. ان شاءالله در آینده و بعد از جمع بندی این موضوع، خبرش 

را اعلام می کنیم.«

وقتی اولین یاغی تیم ملی »مهدی« نبود!
مهدی طارمی و ماجرای خط خوردنش از تیم ملی سوژه دو هفته اخیر فوتبال ایران 
بوده است در حالی که اولین یاغی تیم، نبود! اولین معترض تیم ملی سامان قدوس 
هافبک برنتفورد انگلیس بود که در دیدار با کره جنوبی یک دقیقه هم فرصت بازی پیدا 
نکرد. پس از پایان آن مسابقه که در استادیوم آزادی تهران برگزار شد، سامان قدوس 
بدون خداحافظی ساک و چمدان خودش را جمع کرد و رفت که احتمال خداحافظی او 

از تیم ملی وجود دارد! 

تنها داور کشتی ایران در المپیک توکیو فقط ۵۰۰ یورو گرفت!
مصلایی پور داور المپیکی کشتی ایران در جریان ۷ روز رقابت های کشتی المپیک توکیو، 
قضاوت های بسیار خوبی داشت و عملکرد او بارها با تمجید مسئولان کمیسیون داوری 
اتحادیه جهانی کشتی قرار گرفت  در شرایطی که مسئولان فدراسیون کشتی رایزنی های 
زیادی را برای جلب کمک های مالی مسئولان سیاسی و ورزشی به کشتی گیران انجام 
دادند، داور المپیکی ایران تنها ۵۰۰ یورو پیش از اعزام از کمیته المپیک که مختص به 

تمامی نفرات اعزامی بود دریافت کرد.

سومی مقصودلو در رقابت های برق آسای تاتا استیل
پرهام مقصودلو مرد شماره یک شطرنج ایران که در رقابت های برق آسای تاتا استیل شرکت کرده 
بود روز یکشنبه به مصاف حریفان خود رفت و موفق شد عنوان سومی این رقابت ها را به نام 
خود کند. مقصودلو که در این مسابقات با ریتینگ برق آسا ۲۶۰۱ شرکت کرده بود، توانست به ۱۰ 
پیروزی، دو تساوی و شش شکست دست یابد تا از ۱۸ امتیاز ممکن ۱۱ امتیاز به دست آورد و 

در رده سوم این مسابقات بایستد.

پرطرفدارترین تیم آسیا را بشناسید
الهلال عربستان به دلیل فعالیت های مستمر کانون هوادارانش در کشورهای 
مختلف عربی بیشترین دنبال کننده را در فضای مجازی دارد. تیم سعودی با 
14/6 میلیون دنبال کننده در کل فضای مجازی پرطرفدارترین تیم قاره کهن 
شناخته شد. استقلال و پرسپولیس همیشه جزو پرطرفدارترین تیم های آسیا 
بودند و هستند. در این رده بندی سرخ پوشان پایتخت با 5/5 میلیون دنبال 

کننده در رده سوم و استقلال با ۳ میلیون دنبال کننده در رده هفتم ایستادند.

»میرمعصوم سهرابی« مدیرعامل تراکتور شد
بر اساس تصمیم گیری انجام شده در جلسه هیات مدیره، دکتر میر معصوم سهرابی به عنوان 
مدیرعامل باشگاه تراکتور انتخاب شد. سهرابی از جمله مدیران ورزشی و دارای مدرک دانشگاهی 
کشورمان است که سابقه بازی در تیم  تراکتور را دارد، او دارای مدرک مربیگری فوتبال A آسیاست 
که مدیریت در باشگاه تراکتور، باشگاه شهرداری تبریز، باشگاه ماشین سازی، معاونت ورزش 

شهرداری تبریز، فدراسیون هاکی، کمیته فوتسال فدراسیون فوتبال و ... را در کارنامه دارد.

تغییر نام کمیته ورزش و زنان به »برابری جنسیتی«
نمایندگان کمیته ملی  برگزار شد.  دبی  در  آسیا  المپیک  مجمع عمومی شورای 
المپیک کشورها به اتفاق آرا به تغییر نام کمیته زنان و ورزش شورای المپیک 
آسیا به کمیته برابری جنسیتی رای دادند. پیشنهاد تغییر نام توسط رئیس کمیته، 
حیات بنت عبدالعزیز آل خلیفه بحرینی، در جلسه هیات اجرایی شورای المپیک 
آسیا  مطرح شده بود. این درخواست مورد توجه واقع شد و در مجمع عمومی، مدیر 

کل شورای المپیک آسیا از اعضا خواست تا رای دهند که تایید شد.

انفجار بمب نقل انتقالات نیم فصل در 
باشگاه پرسپولیس!؟

سرمربی استقلال در حالی رشید مظاهری را از لیست این 
مسابقه خط زد که شنیده می شود ابتدای فصل هم با 
اکراه او را در تیمش حفظ کرد. تابستان گذشته اخباری 
منتشر شد مبنی بر اینکه سپاهان و فولاد او را می خواهند 
سرمربی سپاهان قید خرید گلر استقلال را زد. حالا شنیده 

در  مظاهری  شود  می 
استقلال  از  فصل  نیم 
جدا خواهد شد. از فولاد 
پرسپولیس  و  خوزستان 
به عنوان مقصد احتمالی 
می  یاد  بان  دروازه  این 

شود.

کی روش در آستانه جدایی از مصر قرار 
گرفت!؟

کارلوس کی روش این روزها در کشور مصر جنجال آفرین 
شده است. در جدیدترین خبر در این زمینه خبرنگار مصری 
ادعای بزرگی کرد و از احتمال جدایی سرمربی پرتغالی از 
فراعنه خبر داد. کریم رمزی خبرنگار ورزشی مصر در این 
زمینه، گفت: کی روش با مسئولان فدراسیون فوتبال مصر 
این  رساندن  برای  تنها 
تیم به جام جهانی ۲۰۲۲ 
اصلا  و  بود  کرده  توافق 
جهانی  جام  در  حضور 
عرب ها و جام ملت های 
قراردادش  در  آفریقا 

مطرح نشده است.

زهرا نعمتی 
رئیس کمیسیون 
ورزشکاران کمیته 
ملی پارالمپیک شد

نشست  اولین 
ورزشکاران  کمیسیون 

این کمیته باحضور اکثریت اعضا و در محل کمیته ملی 
پارالمپیک برگزار شد. در این نشست زهرا نعمتی، سمیرا 
بیگدلی،  صادق  پوریان،  علی  داود  حردانی،  جواد  ارم، 
احمد رضا شاه حسینی و صادق کلهر حضور داشتند و 
سجاد محمدیان و غلامرضا رحیمی غایب بودند. در این 
نشست با انتخاب اعضای حاضر زهرا نعمتی به عنوان 
رئیس کمیسیون ورزشکاران و صادق بیگدلی به عنوان 

دبیر این کمیسیون معرفی شدند.

عربستان به دنبال 
میزبانی جام 

باشگاه های جهان 
با ۱۰ میلیارد دلار!

خبر  عربستانی  رسانه 
داد، فیفا به دنبال دادن 
سال  در  فوتبال  باشگاه های  جام  مسابقات  میزبانی 
عربستانی  گزارش ها  طبق  است.  کشور  این  به   ۲۰۲۳
ها با دلار های نفتی اینفانتینو رئیس فیفا را وسوسه 
کرده و می خواهند به هر نحوی این میزبانی بزرگ در 
گرفتن   برای  سعودی ها  کنند.  کسب  را  جهان  فوتبال 
این میزبانی می خواهند ۱۰ میلیارد دلار به فیفا پرداخت 
کنند. با این رقم به احتمال قوی عربستان میزبان جام 

باشگاه های فوتبال در سال ۲۰۲۳ خواهد بود.

استقلال تهران گران ترین تیم ایران شد
سایت ترانسفر مارکت به معرفی ارزش لیگ برتر در فصل ۲۰۲۰۱-۲۰۲۲ پرداخته 
است، لیگ برتر فوتبال کشورمان در این فصل 108/98 میلیون یورو تخمین زده 
تهران  استقلال  باشگاه کشورمان مثل سال گذشته،  ارزشمندترین  شده است. 
است. با نگاه آماری، استقلال در فصل ۲۰۲۰-۲۰۲۱ لیگ ایران گران ترین تیم بود 
و در این فصل با ارزش 12/58 میلیون یورو گران ترین تیم لیگ خلیج فارس 

به شمار می آید. پرسپولیس با ارزش 11/35 میلیون یورو در رده دوم قرار دارد.


